

International Conference: Biographically Grounded Literature
in Late Hellenistic and Early Imperial Times

Bern, 24. – 26. Juni 2024

Samuel Vollenweider

Title: Biographische Formate in der neutestamentlichen Briefliteratur

Abstract: Biographical forms hold a distinctive significance in the context of epistolary literature. The paper puts forth a classification and examines the function of biographical modes of presentation. Particular attention is paid to the embedding of biographical formats in more comprehensive narratives (as is typical of early Jewish and early Christian literature). Among other things, this raises the methodological question of how to deal with the category of virtual text (in the sense of biographical knowledge that can be assumed to be known).

In der Briefliteratur haben biographische Formate eine besondere Bedeutung. Der Vortrag schlägt eine Klassifikation vor und fragt nach der Funktion biographischer Darstellungsformen. Besondere Aufmerksamkeit gilt der Einbettung biographischer Formate in umfassendere Narrationen (wie sie speziell für frühjüdische und urchristliche Literatur typisch sind). Dabei stellt sich unter anderem die methodische Frage, wie mit der Kategorie von virtuellem Text (im Sinn von als bekannt voraussetzendem biographischem Wissen) umzugehen ist.